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Aanleiding 
In 2017 heeft de HAS Hogeschool samen met een viertal partners uit het werkveld een 
kenniscaroussel georganiseerd. Deze Community of Practice heeft nieuwe inzichten gegenereerd met 
betrekking op het sturen van de openbare ruimte. Kennis en inzichten die niet alleen voor de direct 
betrokkenen interessant zijn, maar ook voor andere partijen in het werkveld: aannemers, 
adviesbureaus en onderwijsinstellingen. 

Bijeenkomst Roermond 
Voor het onderwijs is het van belang dat, bestendige, veranderingen in het werkveld hun beslag 
krijgen in het curriculum. Dat geldt niet alleen voor de HAS, maar ook voor de groene MBO 
opleidingen. Tijdens een bijeenkomst op het Citaverde college in Roermond zijn bovenstaande 
thema’s besproken met vertegenwoordigers vanuit het onderwijs (Citaverde, Helicon en de HAS). 

Belangrijkste aandachtspunten 
Tijdens het overleg is vrij gediscussieerd over de nieuwe ontwikkelingen in het werkveld en de rol van 
het onderwijs binnen deze ontwikkelingen. De belangrijkste punten: 
 
Uitdagingen werkveld 
De veranderingen in het werkveld van de openbare ruimte gaan snel en vragen veel van de nieuwe 
werknemers. Nieuwe contracten, meer communicatie, participatie, ecologie, duurzaamheid etc., zijn 
thema’s die in toenemende mate een explicietere rol spelen in de openbare ruimte. Alle deelnemers 
zijn het eens dat deze veranderingen consequenties hebben voor het curriculum. De HAS heeft de 
mogelijkheid kunnen benutten om bij de ontwikkeling van het nieuwe curriculum deze 
ontwikkelingen aandacht en ruimte te geven. Wat de consequenties van deze ontwikkelingen zullen 
zijn voor het curriculum van het MBO is niet zomaar te bepalen. Daarvoor zullen nadere gesprekken 
nodig zijn met de desbetreffende werkveldpartners.  
 
Aansluiting Curriculum MBO op curriculum HBO 
Tijdens het verkennen van elkaars curriculum bleek dat het MBO steeds meer de focus heeft liggen 
op het praktijkonderwijs en komen vakken als calculeren, bestek lezen, etc. minder aan bod. De HAS 
heeft juist bij de ontwikkeling van het nieuwe curriculum, de praktische vakken minder aandacht 
gegeven, zo is de oriëntatiestage bij de hoveniers in het eerste jaar komen te vervallen. Het lijkt erop 
dat de ‘tussenlaag’ (het MBO+ niveau), en dan met name bij de aannemersbedrijven, nu niet wordt 
bediend binnen het onderwijs.  

De hoveniersopleidingen hebben duidelijke focus op particuliere sector 
Daarnaast is er bij de groene opleidingen (hovenier, groen en cultuurtechniek) van Citaverde een 
verschuiving zichtbaar naar een duidelijker focus op het particuliere werkveld. Het grootgroen, het 
beheer van de openbare ruimte e.d. krijgt minder aandacht, waardoor bedrijven actief in die o.r. in 
de toekomst beperkter aan geschikt personeel kunnen komen. Door deze verschuiving, vinden 
gemeentes het bijv. ook moeilijker om MBO-studenten een stageplek te bieden, omdat de 
aansluiting op de gewenste kennis niet meer optimaal is.  Een nieuwe kans vormen de opleidingen 



Natuur, water en recreatie die vanuit een breder perspectief naar de openbare ruimte kijken. Ook bij 
het Helicon speelt deze ontwikkeling, maar in mindere mate. 
 
Een diversiteit in samenwerkingsvormen en partners zijn essentieel voor het onderwijs 
Alle deelnemers zijn het over eens dat voor goed onderwijs, er verschillende samenwerkingsvormen 
met het werkveld nodig zijn. Voor het MBO lijkt dit echter wel moeilijk te zijn door weinig ruimte 
binnen het curriculum, afspraken met vaste vertegenwoordigers van het werkveld, terugschroeven 
van bedrijfsopleidingen e.d. Ondanks deze beperkingen zijn de deelnemers zeer gemotiveerd om 
meer met een breder werkveld te gaan oppakken. 

 
Studenten van de HAS en het MBO laten samenwerken 
Alle aanwezigen willen graag meer gezamenlijke projecten met MBO en HBO studenten. Het 
organiseren van dit soort samenwerkingsverbanden zal niet makkelijk zijn. Roosters, vastgelegde 
modulen, beperkte ruimte in het curriculum; het zijn allemaal obstakels die het opzetten van 
concrete casussen lastig maken. De samenwerking met Natuurmonumenten in de Empelse waard 
biedt nu de meeste kans, voor een mogelijke samenwerking. Studenten van het MBO zouden samen 
met studenten van het HBO bijv. een onderzoekscasus kunnen oppakken. HAS studenten hebben op 
dit moment contact met docenten van Helicon. 
 
 
Afspraken 
Deze eerste kennismaking is door alle deelnemers als zinvol ervaren en wellicht dat meer 
gestructureerde bijeenkomsten in de toekomst wenselijk zijn (mogelijk i.s.m. de opleidingen Natuur 
Water en Recreatie). De volgende afspraken zijn gemaakt: 

- Deelnemers kijken of er binnen het huidige curriculum meer samenwerkingsmogelijkheden 
zijn tussen MBO en HBO studenten; 

- De Empelse waard dient als pilot van deze samenwerking; 
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